
اقتصادی

گزارش خبری تحلیلی کیهان

توتال اگر کرسنت 2 نیست
چرا متن قرارداد را پنهان می کنید؟!

معاون وزیر راه و شهرسازی:

سپاه کنارگذر جنوبی تهران را 
یک سال زودتر از موعد تحویل خواهد داد

»بی سواد«!
پاسخ وزارت نفت به انتقادهای مستند کیهان

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

صفحه۴
 یک شنبه۱۸ تیر ۱۳۹۶

۱۴ شوال ۱۴۳۸ - شماره۲۱۶۶۶

کالاهای اساســی مردم در روزهای پایانی 
دولت موسوم به تدبیر و امید و در سایه انفعال 
و سکوت مسئولان این دولت با افزایش قیمت 

رو به رو شده  اند.
به گزارش »نســیم آنلاین«گوشت قرمز از حدود 
دو مــاه پیش کانال ۴۰ هزار تومــان را رد کرده و در 
برخی مناطق تهران حتی قیمت گوشت گوسفندی 
به حدود ۵۰ هزار تومان هم رسیده است. هم اکنون 
عرضه گوشــت قرمز با قیمت های بالا، این کالا را به 
یک کالای لوکس برای مصرف کنندگان تبدیل کرده 
اســت و علاوه بر روند افزایشــی قیمت ها، اختلاف 
قیمت نیز از دیگر جنبه های منفی این بازار اســت. 
 به گونه ای که در یک منطقه قیمت یک کیلو گوشت 
گوسفندی ارائه شده چهار تا پنج  هزار تومان اختلاف 
قیمــت دارد. در هفته پایانی خرداد، بهای گوشــت 
گوسفند معادل۰/7 درصد و گوشت تازه گاو و گوساله 
۰/3 درصــد افزایش یافت. بررســی قیمت ها در ماه 
خرداد سال جاری نشان می دهد که در قصابی هایی 
که با قیمت نسبتا مناسبی گوشت را عرضه می کنند 
هر کیلو ران گوسفندی ۴3 هزارو ۸۰۰ تومان، ران با 

تومان،  گوسفندی ۴۰ هزار  راسته 
سردست گوسفندی 3۶ هزار و ۸۰۰ 
تومان، ماهیچه گوسفندی ۴۹ هزار 
و ۵۰۰ تومان، راســته گوسفندی 
37 هــزار و ۸۰۰ تومان و شــقه 
گوسفندی 3۶ هزار و ۸۰۰ تومان 
فروخته شــد. همچنیــن مغز ران 
گوســاله هر کیلو 3۸ هزار و ۵۰۰ 
تومان، ماهیچه گوساله 37 هزار و 
۵۰۰ تومان و ران گوساله 3۶ هزار 

و ۵۰۰ تومان بود.
روند افزایشی قیمت مرغ

آخرین بررســی ها از وضعیت بازار مرغ هم نشان 
می دهد که قیمت مرغ به طور نسبی با روند صعودی 
همراه شده و قیمت هر کیلوگرم مرغ به 7۵۰۰ تومان 
رسیده اســت. بر اساس آخرین مشــاهدات قیمت 
هر کیلوگــرم فیله مرغ که گران تریــن نوع مرغ در 
بازار اســت ۱۶ هزار تومان فروخته می شود. در میان 
ســایر اقلام گران تر، ســینه جوجه کبابی ۱۵ هزار و 
۲۰۰ تومان و جوجه بــا کتف ۱۴ هزار تومان عرضه 

می شود. همچنین هر کیلوگرم سینه ۸۴۰۰ تومان، 
ران مرغ 7۹۰۰ تومان و مرغ سبز کیلویی ۱۰ هزار و 
۹۰۰ تومــان در بازار قیمت دارد. در میان دیگر اقلام 
گوشت مرغ، بال کیلویی ۸۵۰۰ تومان، کتف کیلویی 
۹۵۰۰ تومــان و هر کیلوگرم گردن 3۵۰۰ تومان در 
اختیار مصرف کنندگان قرار می گیرد. گوشــت مرغ 
به عنــوان یکی از ارزان ترین محصــولات پروتئینی، 
بازار پر نوســانی دارد و هرســاله بالا و پایین شدن 

این بازار به زیــان تولیدکنندگان و مصرف کنندگان 
تمام می شود. اما به نظر می رسد که عزم جدی برای 
کنترل و تنظیم این بازار وجود ندارد و دســتگاه های 
نظارتی نیز برخورد قاطعی با گران فروشان نمی کنند.

حفظ سیر صعودی برنج ایرانی
قیمت برنج ایرانی نیز در سال جاری سیر صعودی 
خــود را حفظ کرده و هر کیلوگرم از این محصول در 
بسته )گونی( ۱۰کیلوگرمی تا ۱7 هزار و ۵۰۰ تومان 
در ســطح شــهر تهران به فروش می رسد. بر اساس 
برخی اطلاعات منتشر شده، هر کیلوگرم برنج ایرانی در 
فروشگاهی در سعادت آباد تهران با عنوان طارم محلی 
اعلا ۱7 هزار تومان، در محله میرزای شیرازی تهران با 
داشتن دو نوع طارم به قیمت های ۱۵ و ۱7 هزار تومان 
و دم سیاه به  قیمت ۱۶ هزار تومان و در محله جمال زاده 
شــمالی تهران نوعی برنج پرمحصول ۱۲ هزار و ۵۰۰ 
تومان و برنج بسته بندی شــده یک شرکت بر اساس 
نرخ سال قبل خود ۱7 هزار تومان به فروش می رسد.

حال سؤالی که مطرح است اینکه مسئولان دولت 
روحانــی برای مقابله با این وضعیت گرانی چه اقدام 

عاجلی انجام داده اند؟

در آخرین روزهای فعالیت دولت یازدهم رخ داد

گرانی کالاهای اساسی در سایه سکوت دولتمردان

معاون وزیر صنعت گفت: بخش معدن 
این ظرفیت را دارد که ارزش افزوده ای ۳۰ 

برابری ایجاد کند.
به گزارش مهر، مهدی کرباسیان در نشست 
هم اندیشــی با رؤسای تشــکل ها، انجمن ها و 
اتحادیه های معدن و صنایع معدنی اظهار کرد: 
با توجه به سیاســت های دولت جهت استفاده 
هرچه بیشتر از مشاوره و تجارب بخش خصوصی 
و همچنین تاکید رئیس جمهور و معاون اول به 
تعمیق روابط، نظرات تشــکل ها و اتحادیه ها در 
تصمیم گیری و سیاست گذاری بسیار موثر است.

کرباسیان تاکید کرد: با توجه به ظرفیت های 

بسیار بالای کشــور در رشد و جهش اقتصادی 
دولــت تلاش کرد تــا تکانه هــای اقتصادی را 
کنترل کند اما هنوز نتوانســته ایم نظر مردم را 

تامین کنیم.
وی ادامه داد: باید بپذیریم کم توجهی و انجام 
کارهای غیر کارشناسی موجب شده است نتوانیم 

به طور کامل به استقلال اقتصادی برسیم.
معاون وزیر صنعــت تصریح کرد: امیدواریم 
در دولت دوازدهم بتوانیم با اســتفاده از تجارب 
گذشته شرایط بهتری را در اقتصاد و بخش معدن 

برای جامعه ایجاد کنیم.
به گفته کرباسیان، معدن یکی از بخش های 

اصلی در اقتصاد 
مقاومتی است. 
ریشه  که  چرا 
ک  خــا ر  د
کشــور داشته 
و بــه خــارج 
نیست  وابسته 
نتیجــه  ر  د
بهینه  استفاده 
آن می تواند  از 

در تولید و اشــتغال تاثیر بسزایی داشته باشد.
کرباسیان در ادامه این نشست با تاکید بر جایگاه 

معدن در اقتصاد کشــورها گفت: بر اساس آمار، 
آمریکا در سال ۲۰۱۵ حدود ۸۰ میلیارد دلار از 
تامین مواد معدنی درآمد داشت که این درآمد 
در چرخه بعدی به ۶3۰ میلیارد دلار رسید که 
نشــان از ارزش افزوده 3۰ برابری ایجاد شــده 
دارد. این آمار نشان دهنده عظمت تاثیر معدن 

در اشتغالزایی است.
وی تصریح کرد: باید بپذیریم در دولت یازدهم 
ایمیدرو و وزارت صنعت تلاش کردند تحولی در 
حوزه معدن ایجاد شــود اما به نظر می رسد این 
تحولات در یک بازه زمانی ۵ تا ۱۰ ســاله باید 

منجر به ایجاد اقتصاد پایدار شود.

معاون وزیر صنعت در پایان دولت یازدهم:

هنوز نتوانسته ایم نظر مردم را در مسائل اقتصادی تامین کنیم

سرویس اقتصادی-
روزنامه دولت از حذف قرارگاه ســازندگی 
سپاه در قرارداد توســعه فاز 11 پارس جنوبی 
علی رغم توان بالای انجــام پروژه های نفتی، 

خبر داد.
به گزارش نســیم آنلاین، روزنامــه ایران، ارگان 
رســمی دولت دیروز در گزارشی مفصل نوشت: نام 
قرارگاه سازندگی خاتم در لیست ۱۲ شرکتی که به 
 عنوان همکار ایرانی طرح در اختیار رهبر کنسرسیوم 
یعنی توتال قرار گرفته وجود داشــته است، ولی این 
شــرکت با ارزیابی هــای فنی و با توجــه به تجارب 
شــرکت ها، خود شــرکت پتروپــارس را که یکی از 
شرکت های بزرگ ایرانی است انتخاب کرده است. به 
اعتقاد صاحب نظران اجرای پروژه ها با سرمایه و انتقال 
تکنولوژی خارجی مزیت های فراوانی برای کشور دارد.
گفتنی است در اتفاقاتی قابل تأمل، دولت یازدهم 
از مدت هــا پیش حملات هدفمند و گســترده ای را 
علیــه فعالیت های قرارگاه خاتم الانبیاء ســپاه آغاز و 
رئیس دولت هم در ســخنانی عجیب، از حضور این 
قرارگاه در ســازندگی کشــور انتقاد کرد. دست آخر 
هم در قرارداد ۴/۸ میلیارد دلاری با یک کنسرسیوم 
با سهم ۵۰/۱ درصدی شرکت فرانسوی توتال، عملا 
دســت این مجموعه توانمند داخلی از پروژه فاز ۱۱ 

پارس جنوبی کوتاه شد.

مجموعه اقدامــات دولت که در تضاد با عملکرد 
مثبت مجموعه اقتصادی خاتم الانبیاء بود، باعث شد 
گمانه ها نسبت به تلاش دولت روحانی برای تضعیف 
مجموعه سپاه تقویت گردد. البته این موضوع با ورود 
مسئولان سپاه و افشاگری آنان درباره پشت پرده این 

اتفاقات ابعاد جدیدی به خود گرفت.
در آخریــن مورد از این روشــن گری ها، فرمانده 
قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء با حضور در تلویزیون، 
برخلاف اظهارات دولتی ها اعلام کرد که حضور سپاه 
در طرح های اقتصادی کلان به درخواست دولت ها بوده 
و در ادامه با تأییــد خبری که چند روز قبل کیهان 
منتشــر کرده بود، از بدهی عجیب ۲۴ هزار میلیارد 
تومانی دولت به سپاه خبر داد. عبداللهی به این نکته 
هم اشاره کرد که سپاه در دوران تحریم که شرکت های 
خارجی بدون توجه به قراردادهایی که با ایران بسته 
بودند، کشورمان را ترک کردند، تأکید کرد که ما به 
این پروژه ها ورود کرده و با تکیه به توان داخلی، کارها 

را به سرانجام رساندیم.
با این حال شــواهد نشان می دهد دولت با انعقاد 
قراردادهایــی همچون قرارداد با توتال، علاوه بر آنکه 
امتیازات گسترده و خارج از عرفی به خارجی ها داده 
و دســت مجموعه های توانمند داخلی را از انجام این 
پروژه هــا کوتاه نموده، پیش بینی هــای لازم را برای 
وضعیت کاملا محتمل بازگشت تحریم و فرار مجدد 

شــرکت های خارجی انجام نداده است. این درحالی 
است که خود غربی ها از هماهنگی کامل با آمریکایی ها 

در صورت تحریم مجدد ایران سخن می گویند. 
پاتریک پویان، رئیس شــرکت توتال فرانســه در 
پاسخ به سؤالی در مورد احتمال بازگشت تحریم های 
آمریکا علیه ایران در دوران ریاســت جمهوری ترامپ 
گفته است که »قرارداد توتال منطبق با مقررات فعلی 
بین المللی اســت... اگر این قواعد تغییر کند، ما باید 
خودمان را با آن تطبیق دهیم.« با این وجود افرادی 
همچون مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس معتقدند 
که قرارداد توتال به گونه ای تنظیم شده که تحریم پذیر 
نیست و از این نظر جای نگرانی وجود ندارد! به اعتقاد 
صاحبنظران، این دیدگاه که حاضر نیست واقعیت های 
بین المللی و احتمال بسیار زیاد بازگشت تحریم ها را 
بپذیرد ولی حاضر شــده تضمین های بســیار نقدی 
را بــه طرف مقابل بدهد، در ســایر ارکان دولت هم 

جاری است.
متن قرارداد توتال با لاریجانی چک شد!

معاون اول رئیس جمهور، روز گذشته در مراسم روز 
صنعــت و معدن، به قرارداد توتال گریزی زده و بدون 
اشاره به امتیازات بزرگ و نقدی که به توتال داده اند، 
از ریسک پذیری این شرکت تمجید کرده و گفته است: 
در قراداد توتال شرکت بزرگ فرانسوی ریسک کرده 
و پذیرفته وارد بازار ایران شــود. برای این قرارداد کار 

مطالعاتی یک ســال و نیمه انجام شده و ده ها جلسه 
برای بررســی این موضوع برگزار شد تا این قرارداد با 

منافع کشور مغایرت نداشته باشد.
جهانگیری به زعم خود به محکم کاری دولت هم 
اشاره کرده و افزوده است: »حتی متن قرارداد را برای 
رئیس  مجلس ارسال کردیم تا با قوانین کشور تعارضی 

نداشته باشد.«
باید تأسف خورد که این پاسکاری دولت و هیئت  
رئیســه مجلس تا کنون در مســائل بسیار مهمی، 
هزینه هــای گزاف در بلند مدت به کشــور تحمیل 
کرده اســت. بــه عنوان مثال در ماجــرای برجام، با 
وجود هشدارها و مقاومت  جمع زیادی از نمایندگان، 
با تدارک هیئت  رئیسه مجلس برجام تنها در بیست 
دقیقه تصویب شد. در ماجرای سند ۲۰3۰ هم علی 
لاریجانــی اذعان کرد که »هیئــت تطبیق مصوبات 
مجلس ایرادی شکلی به این سند وارد ندانسته است«، 
با این حال برخلاف بررسی مجلس، حتی رهبری هم 
به این موضوع ورود کردند و خواســتار توقف اجرای 
این ســند شدند. بنابراین معلوم می شود با پاسکاری 
دولت و هیئت رئیسه مجلس الزاما کارها به درستی 
پیش نمی رود و ادعای جهانگیری که می گوید متن 
قرارداد توتال را برای رئیس مجلس ارسال کردیم تا با 
قوانین کشور تعارضی نداشته باشد، ممکن است آن 

را به سرنوشت سند ۲۰3۰ دچار کند.

رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی 
با بیــان اینکه تعداد کارگران قراردادی از مرز 
12 میلیون نفر گذشت گفت: این تعداد کارگر 
قراردادی شامل 95 درصد از کل کارگران کشور 

می شود.
فتح الــه بیات در گفت وگو با فارس، با اشــاره به 
اینکه از ســال ۱37۴ به بعد شرکت های قراردادی 
و پیمانکاری به شــکل نامعقولی رشد پیدا کرده اند، 
اظهار داشــت: در حال حاضــر بیش از ۹۵ درصد از 

کل کارگران کشور را قراردادی تشکیل می دهند.

وی افزود: یکی از ضعف های موجود عدم اجرای 
تبصره یک ماده 7 قانــون کار مبنی بر لزوم تعیین 
حداکثر مدت موقت قانون کار اســت و در این باره 
تلاش های بسیاری نیز صورت پذیرفته تا آیین نامه های 

مربوط به آن تدوین شود. 
بیات گفت: اخیراً پیش نویســی در وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی در رابطه با تعیین حداکثر مدت 
موقت قراردادهای کار تدوین شــده است که باید به 

امضای وزیر کار یا تصویب هیئت وزیران برسد. 
رئیــس اتحادیه کارگران قــراردادی با تأکید بر 

اینکه قراردادهای موقت مشــکلات بسیاری را برای 
فارغ التحصیلان دانشــگاهی و کارگران کشور ایجاد 
کرده اســت،  گفت: قراردادهــای موقت عدم امنیت 
شــغلی را رواج داده و کرامــت انســانی کارگران را 

خدشه دار کرده است.
وی گفت: با وجود اینکه باید ماهیت کار کارگاه ها 
به صورت مستمر و دائم تهیه شود اما تاکنون رایزنی ها 
برای تعیین زمان قراردادهای مدت موقت نتیجه بخش 

نبوده است. 
بیات با بیان اینکه قراردادهای ســفید امضا، یک 

ماهه و ســه ماهه به شکل نامطلوبی رواج پیدا کرده 
است، افزود: در صورتی که حداکثر مدت کارگاه ها با 
ماهیت کار موقت تعیین شــود سایر کارگاه ها دیگر 
اجازه انعقاد قرارداد موقت با کارگران خود را نخواهند 
داشت و  این گونه امنیت شغلی شان به خطر نمی افتد.

وی خاطرنشــان کرد: تدوین آیین نامه های لازم 
بــرای تعیین حداکثر مــدت قراردادهــای کار در 
کارگاه های با کار غیرمســتمر باید با حضور شرکای 
اجتماعــی یعنی نمایندگان کارگــری و کارفرمایی 

صورت پذیرد.

رئیس اتحادیه کارگران پیمانی :

تعداد کارگران قراردادی از مرز 12 میلیون نفرگذشت

عضو کمیسیون عمران مجلس با انتقاد ازسیاست های 
وزارت راه و شهرسازی درباره مسکن گفت: دولت باید 

در سیاست های خانه دار کردن مردم تجدیدنظر کند.
اقبال محمدیان در گفت وگو با خانه ملت همچنین با انتقاد 
از هزینه های گزافی که برای خرید اوراق حق تقدم مســکن از 
سوی مردم پرداخت می شود افزود: دولت باید در سیاست های 
خانه دار کردن مردم تجدیدنظر کند، زیرا تسهیلات دهی با نرخ 

سود بالا یا خرید اوراق گران مردم را صاحب خانه نمی کند.
وی با بیان اینکه فروش اوراق حق تقدم مسکن در بازار درگیر 
دلالی شده است افزود: متاسفانه فروش این اوراق به قیمتهای 
سلیقه ای بازار سیاهی ایجاد کرده است.نماینده مردم رامهرمز و 

رامشیر در مجلس با تاکید بر اینکه کاهش نرخ اوراق حق تقدم 
مسکن می تواند رونق بازار را منجر شود تصریح کرد: ورود دولت 
برای ساماندهی نرخ اوراق حق تقدم مسکن در راستای کاهش 
قیمت آن می تواند دلالی ها رخ داده در این بازار را از بین برده 
و به ثبات نســبی قیمت ها در بخش مسکن کمک کند.وی با 
بیان اینکه دولت باید سیاستهای کم هزینه برای خانه دار کردن 
مردم در پیش بگیرد افزود: وزارت راه و شهرسازی به ویژه بانک 
مسکن به عنوان متولی تسهیلات دهی در حوزه خانه دار شدن 
مردم باید همسو با توان مالی مردم نسبت به ارایه وام با سود 

کم اقدام کند.
محمدیان با تاکید بر اینکه دولت و مجلس باید در تعاملی 

مشترک نســبت به حل مشکلات پیش روی مردم برای اخذ 
تسهیلات مسکن ورود کنند گفت: تسهیلات گران نمی تواند 

علاج خانه دار شدن مردم باشد.
وی با بیان اینکه راهکار تســهیلات دهی در بخش مسکن 
نسخه ای برای خانه دار کردن اقشار کم درآمد و ضعیف جامعه 
بوده است افزود: زمانی که نرخ سود این تسهیلات یا اوراق آن 
گران باشد به طور حتم نمی تواند برای اقشار هدف مفید واقع 
شــود.عضو کمیســیون عمران مجلس یادآور شد: کمیسیون 
عمران مجلس در نشستی با مسئولان وزارت راه و شهرسازی 
و بانک مســکن موضوع کاهش نرخ اوراق حق تقدم مسکن را 

پیگیری می کند.

رئیس اتاق بازرگانی ایران در روز های پایانی 
دولت راستگویان به مقوله لزوم محیط امن و 
سالم اشاره کرد و گفت: قبح فساد در آستانه 

ریختن است.
به گــزارش فارس، غلامحســین شــافعی در 
مراســم بزرگداشــت روز ملی صنعت با بیان اینکه 

رئیس جمهور در مورد فساد گفته بود که وای به حال 
روزی که قبح فساد ریخته شود، اظهار داشت: ما در 
آستانه ریختن قبح فساد هستیم. اگر محیط امن و 
سالم به وجود نیاید، تأمین نقدینگی و تغییر نرخ سود 
بانکی حاصلی برای بخش خصوصی نخواهد داشت.

وی افزود: بازگشت اطمینان به بخش خصوصی 

و تولیــد، راه آینده را برای حرکتهای توســعه ای 
هموارتر می کند.

رئیس اتاق بازرگانی ایران وجود شکاف تکنولوژی 
صنعتی را عامل بروز مشکل در رقابت در بازارهای 
جهانــی و قیمــت و کیفیت عنوان کــرد و گفت: 
استراتژی صنعتی کشور تدوین شده اما مشکل تر از 

تدوین آن، اجرایی شدن استراتژی است.
شــافعی با انتقاد از تحمیــل هزینه های قانون 
هدفمنــد کردن یارانه ها و اجرایی نشــدن ماده ۸ 
این قانون بیان کرد: افزایش ناگهانی نرخ ارز و سود 
تسهیلات بانکی خارج از کنترل صنعتگران بود، حال 
تولیدکنندگان به چه جرمی باید تقاص پس دهند؟

رئیس اتاق بازرگانی ایران در روز های پایانی دولت راستگویان:

قبح فساد در حال ریختن است

قیمت بازارنوع سکه
۱/۲۰7/۰۰۰سکه تمام طرح جدید
۱/۱۸۰/۰۰۰سکه تمام طرح قدیم

۶۴۵/۰۰۰نیم سکه
37۴/۰۰۰ربع سکه

۲۵۲/۰۰۰سکه گرمی ۱۸ عیار
نوع ارز

37۹۵دلار
۴37۰یورو
۴۹۰۰پوند

۱۰۸۰لیر ترکیه
۱۰3۴درهم امارات

رئیس بنیاد مستضعفان با اشاره به پیشرفت 85 درصدی فاز 
یک آزاد راه تهران- شمال گفت: این آزاد راه در سال 14۰1 بطور 

کامل به بهره برداری خواهد رسید.
رئیس بنیاد زمستان امسال را زمان تکمیل قطعه اول این آزاد راه دانست 
و گفت: در ابتدا ما برنامه داشتیم که کار در بهار سال ۱3۹۶ تکمیل شود، 
اما زمســتان سال قبل زمستان سختی بود و با توجه به دمای منفی ۲۰ 
درجه امکان سرعت دادن به تکمیل پروژه وجود نداشت، از طرفی رانش و 
جابجایی کوه با حجم حدود دو میلیون متر مکعب منجر به اصلاح مجدد 
مسیر و تأثیرگذاری بر زمان پروژه گردیده است. با این وجود کار با قدرت 
زیادی ادامه یافته و امروز به پیشرفت ۸۵ درصدی رسیده است و امیدواریم 
طبق برآوردهای فعلی قطعه اول قبل از پایان امسال به بهره برداری برسد.
سعیدی کیا درباره آخرین وضعیت منطقه دوم و سوم این آزاد راه نیز 
اعلام کرد: در قطعه دوم، چهار مناقصه مختلف برگزار شد و در حال حاضر 
کار به پیمانکاران ابلاغ شــده است. یک قسمت مهم از منطقه دو تونل 
البرز اســت که تونل شــرقی از چند سال قبل در حال اجراست و حدود 
۵۰ درصد پیشــرفت دارد و تونل غربی نیز با ورود فناوری جدیدی که 
برای نخستین بار در ایران مورد استفاده قرار می گیرد، یعنی TBM تمام 

مقطع )دستگاه حفاری( به قطر ۱3/۵ متر انجام می شود.
وی اضافه کرد: در قطعه سوم نیز سرمایه گذاران کره ای اعلام آمادگی 
کردند تا به این بخش فاینانس ارائه کند. ما  در کنار این پیشــنهاد دیگر 
پیشــنهادات تأمین مالی طرح های سرمایه گذاری از کشورهای مختلف و 

نیز پیمانکاران ایرانی را نیز بررسی می کنیم تا کار اجرایی شود.
ســعیدی کیا در پاسخ به این ســؤال که زمان احتمالی تکمیل کامل 
آزاد راه تهران- شــمال چه ســالی خواهد بود، عنوان کرد: با وجود تمام 
دشواری ها ما معتقدیم انشاءالله تا سال ۱۴۰۱ امکان بهره برداری کامل از 

این پروژه وجود خواهد داشت.
وی در پاســخ به سؤالی دیگر درباره آخرین وضعیت ساخت ترمینال 
سلام  فرودگاه امام از سوی بنیاد مستضعفان نیز تأکید کرد: در ابتدا یکی 
از شرکت های بنیاد در احداث این ترمینال به عنوان یک پیمانکار حضور 
داشت، اما با توجه به این که وزارت راه و شهرسازی کمبود اعتبار داشت 
از بنیاد مســتضعفان خواستند تا تأمین مالی نیز در این ترمینال داشته 
باشــد. ما با این هدف که گره مشکلات باز شود وارد شدیم و قرارداد در 

دی ماه سال ۱3۹۵ به امضاء رسید.
رئیس بنیاد مستضعفان با بیان این که کارگاه این ترمینال به عنوان 
بزرگترین کارگاه ملی با رکوردشکنی جزئیات فنی اجرایی، کاملاً فعال است، 
توضیح داد: این نکاتی که بعضاً در فضای مجازی و رسانه ها بیان می شود 
که بنیاد مســتضعفان کار را متوقف کرده به هیچ عنوان صحت ندارد.در 
حال حاضر ترمینال سلام، پیشرفتی ۵3 درصدی را به ثبت رسانده است.
سعیدی کیا درباره آخرین وضعیت پیگیری بازسازی ساختمان پلاسکو 
نیــز اظهار کرد: بنده در روزهــای ابتدایی این حادثه تلخ اعلام کردم که 
بنیاد مســتضعفان می تواند ظرف دو سال این ساختمان را بازسازی کند 
که البته این موضوع منوط به دریافت پروانه ســاخت از شهرداری خواهد 
بود. ما در طول ماه های گذشته مذاکراتی جدی با شهرداری داشته ایم و 

هنوز بحث ها ادامه دارد.
رئیس بنیاد مستضعفان درباره چرایی اعتراض کسبه پلاسکو نیز اظهار 
کرد: بعضی از مغازه داران معتقد بودند پنج طبقه باقی مانده از پلاســکو 
می تواند با یک بازســازی ســطحی به بهره برداری برسد، اما این بخش از 
ساختمان به لحاظ ایمنی و با توجه به استانداردهای موجود به نظر نمی رسد 
که قابل استفاده باشد لذا پس از دریافت مجوزهای لازم ساختمان جدید 

با آیین نامه و مقررات ایمنی کامل ساخته خواهد شد.

بعد از انتشــار گزارش های کارشناســی کیهــان که در آن 
روشــنگری هایی درباره ابهامات و ایرادات قرارداد امضا شــده با 
شرکت بدسابقه توتال، وزارت نفت اطلاعیه ای داده و به تصور خود 
تلاش کرده است پشــتوانه کارشناسی آن گزارش ها را به سخره 
بگیرد و لذا مدعی شده که تیم کارشناسی روزنامه از سواد کافی 

برخوردار نیست. 
وزارت نفــت بعد از خالی کردن عقده هــای خفته خود علیه منتقدان 
خواسته است به اصطلاح مچ کیهان را گرفته و دستش را رسوا کند. برهمین 
اســاس در بخش پایانی اطلاعیه گفته اســت: » در این مجال فقط به یک 
مورد از این ادعاهای بی پایه پاســخ داده می شود. در متن گزارش نقل قولی 
از معاون امور بین الملل و بازرگانی وزارت نفت ذکر شده بدین مضمون که 
»اگر تحریم بازگردد تمامی این قراردادها تا یک ساعت بعد منحل می شود 

و این امری طبیعی است«
این نقل قول به شــکل »ناقص« ذکر شده اســت؛ زیرا منظور معاون 
محترم امور بین الملل و بازرگانی وزارت نفت، همانا بازگشــت تحریم هایی 
اســت که با اجماع جهانی بر ضد ایران اعمال می شود )و نه فقط آمریکا(. 
وقتی دست اندرکاران تنظیم و انتشار این مطالب از تفاوت میان گونه های 
مختلف تحریم ها آگاهی ندارند، چگونه می توانند ادعا کنند که تحریم های 

آمریکا می تواند این قرارداد را کاملًا بی اثر کند؟«
خنده دار این اســت که وزارت نفت ادعای باســوادی می کند و خود را 
آگاه به مسائل تحریم می داند در حالیکه همه می دانند که هیچ گاه شورای 
امنیت ســازمان ملل متحد در قطعنامه های خود تحریم نفتی علیه ایران 
وضع نکرده است. خوب است وزارت نفت به همراه کارشناسانی که پول های 
فراوان نفتی را به عنوان حق الزحمه کار کارشناسی خود دریافت می کنند 

دوباره قطعنامه های شورای امنیت سازمان ملل را مطالعه کنند.
از آنجا که این اطلاعیه اثبات کرد سواد کافی در وزارت نفت وجود ندارد 
لذا برای یادگیری ژنرال های آقای روحانی در وزارت نفت و همچنین تنویر 

افکار عمومی مردم تحریم های نفتی علیه ایران را مرور می کنیم:
۱- اولین تحریم نفتی علیه ایران در سال ۱۹۹۶ با تصویب قانون تحریم 
ایران )ایسا( توسط کنگره آمریکا وضع شد. به این تحریم داماتو هم گفته 
می شود. هدف این تحریم ایجاد محدودیت در سرمایه گذاری در صنعت نفت 
ایران است. این قانون سال گذشته برای ده سال دیگر تمدید شد. اقدامی که 
نقض برجام بود و دولت هم به آن اذعان کرد اما اقدام متقابلی انجام نداد.

۲- دومین تحریم نفتی ایران در قانون جامع تحریم ایران سیسادا در سال 
۲۰۱۰ توســط کنگره آمریکا وضع شد. در این قانون شرایط وضع شده در 
قانون قبلی را اصلاح کرده و شرایط را سخت تر کردند. سقف سرمایه گذاری 

کاهش پیدا کرد و حوزه های هدف تحریم گسترش یافت.
3- ســومین تحریم نفتی ایران در ســال ۲۰۱۲ و در قانون اختیارات 
دفاع ملی آمریکا توســط کنگره وضع شد. در این قانون فروش نفت ایران 
هدف قرار گرفت و به کشورهای مشخصی اجازه خرید نفت ایران داده شد.
۴- چهارمین تحریم نفتــی در قانون کاهش تهدید ایران )ترا ۲۰۱۲( 

وضع شد که دسترسی به درآمدهای نفتی را محدود کرد.
تمام این تحریم ها از ســوی آمریکا وضع شده و حتی اتحادیه اروپا نیز 
در تبعیت از آمریکا تحریم های خود را وضع کرده است. در صورت بازگشت 
تحریم هــای آمریکا Snap Back تمامی قراردادهای اقتصادی اعم از نفتی و 

غیرنفتی پایان خواهند یافت. 
وزارت نفت هم گویا فریب حرف هایی را خورده است که می گفتند تمامی 
قراردادهای اقتصادی بعد از اجرای برجام از گزند بازگشت تحریم ها مصون 
و محفوظ اســت. ولی وزارت خزانه داری آمریکا آذر ماه سال گذشته همه 
این ساده دلان و فریب خوردگان را بیدار کرد و گفت با بازگشت تحریم ها 

تمام همکاری های اقتصادی باید قطع شود.
خوب است وزارت نفت به جای عیان کردن بیسوادی خود به این سؤال 
پاســخ دهد که چرا بعد از برجام دسترسی به درآمدهای نفتی هنوز دچار 
مشکل است. خوب است شفاف کند که میزان طلب های ایران بابت فروش 

نفت از کشورهای کره جنوبی، ژاپن، چین، هند و... چه میزان است؟

معاون ساخت و توسعه آزادراه های وزارت راه و شهرسازی گفت: طبق 
برنامه مقرر شــده که آزادراه کنارگذر جنوبی تهران در مدت چهار سال 
احداث شــود اما قرارگاه خاتم الانبیاء در عملکردی مناسب این پروژه را 

یک سال زودتر از موعد تحویل خواهد داد.
محمدحسین میرشفیع در گفت وگو با خبرگزاری فارس درباره عملیات تکمیل 
آزادراه کنارگــذر جنوبی تهران، بیان کرد: آزادراه کنارگذر جنوبی تهران به عنوان 
یکی از حلقه های مفقود کریدور ترانزیتی شرق به غرب از منطقه آبیک در حاشیه 
آزادراه کرج- قزوین شروع شده و به آزادراه قم- گرمسار در منطقه چرم شهر متصل 
می شــود و از جنوب تهران عبور می کند. ایــن آزادراه ۹ تبادل برروی آزادراه ها و 
جاده های کشور دارد و ترافیک منتهی به پایتخت را در هر مسیر منتقل می کند.

معاون ساخت و توسعه آزادراه ها اظهار داشت: آزادراه کنارگذر جنوبی تهران ۱۵۸ 
کیلومتر طول دارد که در چهار جبهه کاری فعال است و هم اکنون جمعاً ۲۴ درصد 

پیشرفت فیزیکی دارد.
میرشفیع با اشاره به اینکه قرارگاه خاتم شریک دولت در این پروژه، سرمایه گذار 
و پیمانکار است، افزود: از سال ۹۵ که عملیات اجرایی پروژه آغاز شد، طبق برنامه 
مقرر شــد این پروژه در مدت زمان حدود چهار ســال به اجرا برسد که قرارگاه در 
عملکردی مناسب این پروژه را یکسال زودتر از موعد تحویل خواهد داد.وی ادامه 
داد: ســهم دولت در سرمایه گذاری این پروژه 3۰ درصد و سهم قرارگاه سازندگی 

خاتم الانبیا)ص( 7۰ درصد است و قرارگاه پیمانکار پروژه است.
معاون ساخت و توسعه آزادراه ها یادآور شد: قطعه چهارم این آزادراه از منطقه 
چرم شــهر تا آزادراه تهران- قم، 3۸ کیلومتر طول دارد که در دو ماه آینده افتتاح 
می شود.میرشــفیع با بیان اینکه در کل مسیر آزادراه کارگاه های عمرانی و ادوات 
جاده سازی فعال هستند، گفت: حدود ۱۰۰۰ دستگاه ماشین آلات عمرانی و 3۰۰۰ 
نفر نیروی انسانی در این پروژه مشغول هستند، در سال آینده بخش عمده آزادراه 

کنارگذر جنوبی تهران تکمیل می شود.

رئیس بنیاد مستضعفان اعلام کرد

بهره برداری کامل از آزاد راه 
تهران- شمال در سال 1401

گروه اقتصادی- 
رئیس خانه صنعت با انتقاد از عملکرد نظام بانکی در خصوص سود های 
بالای بانکی گفت: نرخ سود تسهیلات بانکی با جریمه و دیرکرد نزدیک 

۳9 تا 4۰ درصد است.
روز گذشته مراسم بزرگداشت روز صنعت با حضور مقامات ارشد کشور از جمله 
وزیر صنعت، معدن و تجارت، معاون اول رئیس جمهوری، رئیس خانه صنعت و... 
برگزار شد که باز هم عملکرد ضعیف دولت در حوزه تولید در آن خودنمایی می کرد. 
اکنــون پــس از چهار ســال از روی کارآمــدن دولت روحانــی همچنان 
تولید کنندگان در وضعیت نا به ســامانی به ســر برده و هر چند روز یکبار یا خبر 
تعطیلی کارخانه هــا و یا خبر کاهش ظرفیت تولید بنگاه های تولیدی به گوش 
می رسد. هرچند رشد بخش صنعت و معدن در سال گذشته به رقم ۲/۲ درصد 
رسید )که در جای خود عدد قابل ملاحظه ای محسوب نمی شود( اما در سال ۹۴ 
نیز شاهد رشد منفی ۶/۱ بودیم که نشان می دهد صنعت و معدن کشور هنوز سرپا 
نشده است. ضمن اینکه آمار ها نشان می دهد طی یکسال گذشته سهم اشتغال 
بخش صنعت در کل کشور از3۲/۵  به 3۱/۹ درصد کاهش پیدا کرده و در کل، 
سهم بخش صنعت از محصولات ناخالص داخلی کشور )بدون معدن، نفت و گاز، 
ساختمان و تامین آب، برق و گاز طبیعی( از سال ۹3 با روند نزولی مواجه شده 

و در سه سال اخیر حدود ۱/۵ درصد کمتر شده است. 
متاسفانه تولید کنندگان با بحران هایی از جمله سود بالای وام تسهیلات رو 
به رو هســتند و این موضوع با توجه به شرایط رکودی کشور که مانع از گردش 
مالی مناسب تولید کنندگان می شود، اجازه پرداخت چنین سود هایی را به آن ها 

نمی دهد و لذا این تولیدکنندگان عمدتا بدهکار بانک ها می شوند. 
در همین راستا، رئیس خانه صنعت در مراسم روزگذشته وزارت صنعت اظهار 
داشت: سود تسهیلات برای صنعت در مراحل اولیه ۱۸ درصد و طوری است که 
حتما باید سپرده گذاری انجام شود که به این ترتیب نرخ واقعی سود تسهیلات 

به ۲۲ تا ۲3 درصد می رسد.
به گزارش فارس، سید عبدالوهاب سهل آبادی با بیان اینکه سالهاست انتظار 
تک نرخی شــدن ارز را می کشیم، ادامه داد: طبق گفته آقای جهانگیری معاون 
اول رئیس جمهور نرخ ســود بانکی کاهش یافته است، اما من می گویم که هیچ 
کاهشی اتفاق نیفتاده و نرخ سود با احتساب جریمه و دیرکرد، ارقام بالایی می شود.
وی افزود: نرخ ســود تسهیلات بانکی با جریمه و دیرکرد نزدیک 3۹ تا ۴۰ 
درصد اســت.رئیس خانه صنعت همچنین با اشاره به صحبت های رئیس سازمان 
امور مالیاتی مبنی بر حمایت مالیاتی از تولیدکنندگان، گفت: در شرایط رکود، 
تولیدات ما در مدت های طویل به فروش می رســد و بازپرداخت پول ما بیش از 
یک ســال زمان می برد، چطور انتظار دارید که ما هر ســه ماه یکبار مالیات بر 

ارزش افزوده بپردازیم؟
ســهل آبادی بیان کرد: ســازمان امور مالیاتی عنوان می کند که بخشی از 
مالیات تولیدکنندگان را بخشیده است، این چه منت بزرگی است که بر سر ما 
می گذارند؟ باید به آنها مراجعه کنیم و در مورد دینی که به گردن نداریم التماس 

کنیم که جرایمش را ببخشند.
وی توضیح داد: قرار بود 3۰ درصد درآمد هدفمندی به صنعت پرداخت شود 
که هنوز پرداخت نشــده است.رئیس خانه صنعت در ادامه با اشاره به دستگیری 
برخی صنعتگران به دلیل معوقات بانکی، اضافه کرد: یکی از صنعتگران در زندان 
درگذشــت و اواخر سال گذشته نیز با شــکایت بانک، همسر 73 ساله وی نیز 

دستگیر شد و به زندان رفت.
سهل آبادی با طرح این سؤال که تبلیغات کالای ایرانی با چه قیمتی در صدا 
و سیما انجام می شود؟ این پرسش را نیز مطرح کرد که کدامیک از تولیدکنندگان 

توان پرداخت این هزینه را دارند؟
اما آنچه که درباره این بزرگداشت به نظر می رسید صورت بپذیرد، ارائه شفاف 
عملکرد وزارت صنعت در دولت یازدهم بود، موضوعی که ظاهرا باز هم مورد غفلت 
دولتمردان قرار گرفته و حتی خبرگزاری حامی دولت ایسنا نیز در خصوص این 
بزرگداشت نوشــته است: نکته قابل تامل در ارتباط با برگزاری مراسم روز ملی 
صنعت و معدن این بود که علی رغم دعوت از بســیاری از واحدهای صنعتی و 
معدنی، حضور مســئولان دولتی و اصحاب رسانه شاهد اعلام خبر جدیدی در 
حوزه صنعت و معدن نبودیم و این مراسم بدون خبر خاص و جدید برای بخش 

صنعت و معدن کشور رو به پایان است. 
غیبت رئیس جمهور در مراسم روز صنعت

وزیر صنعت معدن و تجارت نیز در همایش روزگذشــته با اشــاره به غیبت 
روحانی در این بزرگداشــت، گفت: قرار بود مراســم روز ملی صنعت با حضور 
رئیس جمهور برگزار شود ولی به دلیل کسالت مختصری که داشتند، نتوانستند 

در این مراسم حاضر شوند.
محمدرضا نعمت زاده ادامه داد: با اشــاره به هدف گذاری انجام شــده برای 
افزایش درآمد ســرانه کشــور از ۵۸۰۰ دلار فعلی به ۱۰ هزار دلار طبق برنامه 
راهبردی صنعت، گفت: ارزش افزوده سرانه صنعت از ۵۲۰ دلار فعلی باید به هزار 
دلار برســد.وی با بیان اینکه طی چهار سال اخیر یک میلیون اشتغال جدید در 
بخش صنعت، معدن، تجارت و اصناف ایجاد شده است، گفت: امسال نیز ایجاد 

۴۵۰ هزار فرصت شغلی پیش بینی شده است. 
گفتنی است، وزیر صنعت در حالی از تبدیل درآمد سرانه ۵۸۰۰ دلاری فعلی 
به ۱۰ هزار دلار سخن می گوید که خود دولتمردان در زمان انتخابات وعده ۲/۵برابر 
کردن درآمد ملی یکی از کاندیدا ها را به تمسخر می گرفتند! ولی در حال حاضر 

خودشان تصمیم گرفتند درآمد سرانه را تقریبا دو برابر کنند. 
همچنین در خصوص اشتغال نیز باید گفت وقتی نرخ بیکاری رکورد پنج سال 
اخیر را شکســته و از ابتدای دولت که ۱۰/۴ درصد بود به ۱۲/۶ درصد افزایش 
پیدا کرده، خصوصا اینکه همانطور که در سرآغاز نوشته هم ذکر شد حتی سهم 
اشتغال بخش صنعت طی یکسال اخیر کمتر شده، ارائه آمار هایی مبنی بر تعداد 

فرصت های شغلی، چه ما به ازای قابل لمسی برای مردم خواهد داشت؟ 

انتقاد رئیس خانه صنعت از عملکرد نظام بانکی:

نرخ سود تسهیلات با احتساب جریمه 
تا 40 درصد می رسد

عضو کمیسیون عمران مجلس با انتقاد از سیاست های وزارت راه و شهرسازی: 

تسهیلات گران نمی تواند علاج خانه دار شدن مردم باشد


